

Fighting the risk of radicalisation through education in closed institutions

Country	FRANCE
Study No.	14
Title of work	Secularism in enclosed spaces <i>La laïcité dans les lieux privatifs de liberté</i>
Databases used including web link when possible	
Countries represented in the study	
Summary of study/report	Religious belief cannot be deprived of expression by the fact of deprivation of freedom <i>La croyance religieuse ne peut être privée d'expression du seul fait d'une privation de liberté</i>
Key findings	
Conclusions of review	<p>While the Criminal Procedure Code and the Rules of Procedure of each institution provide that the maintenance (including food) of the detained person is the responsibility of the administration, it is hardly conceivable that, depending on whether the detainees are agnostic or otherwise, or according to whether they belong to a confession or are effectively covered by the authorities and, on the one hand, others are not. Such a distinction would not only be discriminatory, but also on the basis of a distinction based on religious belief, that the principle of secularism is precisely prohibited. The situation thus described is that of today. That is why the situation must change.</p> <p><i>Alors que le code de procédure pénale et le règlement intérieur de chaque établissement prévoient que l'entretien (notamment alimentaire) de la personne détenue est à la charge de l'administration, il n'est guère concevable que, suivant que les détenus sont agnostiques ou non, ou selon qu'ils relèvent d'une confession ou d'une autre, certains soient effectivement pris en charge par les autorités et, pour une part, d'autres non.</i></p>

	<p><i>Cette distinction aurait non seulement un caractère discriminatoire, mais elle aurait aussi pour fondement une distinction fondée sur la croyance religieuse, que le principe de laïcité précisément prohibe. La situation ainsi décrite est celle d'aujourd'hui. C'est la raison pour laquelle la situation doit évoluer.</i></p>
--	--